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Adalar Müzesi gelişmesini
sürdürüyor...
1 yıl aradan sonra Adalar Müzesi’nin yeni alanlarını ziyarete açmış olmanın mutluluğunu

yaşıyoruz.
Önce 31 Temmuz 2010 tarihinde Büyükada Çınar Mevkii’ndeki açık müze alanını 3 aylık bir bir

düzenlemenin ardından 2 sergiyle hizmete sokmuş, aynı günlerde Büyükada iskelede müzenin
bir sergisini açmış, ardından 5 aylık bir restorasyon çalışması sonrasında Büyükada Aya
Nikola’daki eski bir helikopter alanını restore ederek müzenin kalıcı keloksiyonlarının
sergileneceği mekan haline getirmiş ve 10 Eylül 2010 tarihinde düzenlenen törenle ziyarete
açmıştık.

Bütün bu çalışmalar için 2 miyon TL’ye yakın para harcamış, bunun 800 bin liralık bölümünü
İstanbul 2010 AKB Ajansı’ndan almış, kalanını ise Adalar Vakfı aracılığıyla ayni-nakdi bağışlarla
karşılamıştık.

Adalar Müzesi devlet ya da belediye parası olmadan ve bir büyük sermaye grubuna dayanmadan
bir yerel STK ve belediye ortaklığıyla kurulmuş belki de Türkiye’nin ilk müzesiydi. Adalar
Belediyesi müzeye iki alan tahsis etmiş, lojistik destek vermiş, müzenin tüm harcamaları ise
Adalar Vakfı tarafından üstlenilmişti. Müzecilik işlerine girişenler bilirler ki, asıl iş kuruluştan
sonra başlar. Hele statik olmayan, sürekli değişen ve gelişen bir sergilemelere dayalı bir
müzeciliğe yönelmişseniz. Ve söz konusu olan kente dair, kentle - kentliyle birlikte var olan
bir müze ise.

Ziyaretçisi milyonları bulan müzelerde bile elde edilen gelir, yapılan harcamaların yarısını bile
karşılamaz. Bu nedenle devet ya da güçlü kaynağı olan yerel yönetim kuruluşları olmadan
müze yatırımlarına dünyanın hiç bir yerinde kalkışılmaz. Bizimkisi birez deli cesareti galiba.

Hadi başladınız, bir süre oturun oturduğunuz yerde derler insana, biz onu da yapamadık. Açılışın
üzerinden 5 ay bile geçmeden büyütmeye kalktık, kalıcı koleksiyonların bulunduğu alanı. Yeni
bir salon daha ekleyip, yılda bir sergi açılacak süreli sergilere tahsis ettik. Bu alanın ilk
sergisini, Adalar Yazarlar Şairler - Mitostan Edebiyata başlığıyla açılışını yaptık. Sergi 2012 yılı
Temmuz sonuna kadar ziyaret edilebilecek.

Müzenin arşiv alanı yetersizdi, donanımı tamamlanmış bir arşiv alanı ekledik. Kafesiyle, müze satış
dükkanıyla, atölyelerin düzenleneceği odalarıyla müzenin kapalı mekanı 1 yıl öncesinin 3 katına
ulaşmış oldu. Kapalı mekanların ortasında aynı anda 500 kişinin müze ve kültür etkinliklerini
izleyebileceği bir de bahçemiz var artık.

2011 yılı harcamalarımız da 800 bin lirayı buldu. Bu harcamaların yarısına yakını sponsorlarımızın
ayni-nakdi katkılarıyla, kalanı da Adalar Vakfı üzerinden karşılandı. Adalar Belediyesi yönetici
ve çalışanlarıyla çalışmanın arkasında durdu, lojistik desteği üstlendi.

Artık her şeyiyle uluslararası standartlara sahip bir müzemiz var. Elbette eksiklerimizi biliyoruz ve
elbette elimiz hep üzerinde olacak. 2012 yılında Çınar ve Aya Nikola süreli sergiler alanında
açılacak iki yeni serginin hazırlıklarına şimdiden başladık. 2013 sergilerimizin de adını koyduk.

Adalar son iki yılda, iki büyük kültür yatırımına sahne oldu. Adalar Müzesi yatırımı tamamlandı.
Darısı ikincisinin, Heybeliada Müzik Araştırmaları Merkezi’nin başına.
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Nikiforos Metaxas, eşi ses
sanatçısı Vassiliki
Papageorgeou ile 20 yıldır
Heybeliada’da yaşayan, Yunan
asıllı bir müzisyen. Kendisi
bizim makam müziğimizin
hayranı. Hatta Yunanistan’da
Türk Sanat Müziğinin
yayılmasında hatırı sayılır bir
rol oynamış.
Sevgili Niko tam beş yıldır

hepimize dudak ısırtan bir rüya
ile yaşıyor. Heybeliada’da 40
yıldır kapalı olan tarihi Rum
ilkokulunu restore ettirerek,
bir sanat musikisi atölyesi
haline getirmek istiyor. Bu
amaçla bir AB fonunu ikna
ederek, Yunanistan’da kurduğu
Bosphorus Derneği üzerinden
maddi destek sağladı ve 2010
yılında restorasyonu

başlatmaya muvaffak oldu.
Bu planı hayata geçirmek için
biz de Heybeliada İlm-i Musiki
Derneği isimli bir dernek
kurduk. Bu derneğin adını
Niko koydu. Üyelerini
Heybeliadalılardan ve Türk
Musiki Dünyasından kendi
belirlediği kişilerle oluşturdu.
İlm-i Musiki Derneği de 2010
Ajansından bir proje kabul

ettirerek yardım aldı.
2010 yılında inşaat başladı.
Oldukça ilerledi. Çökmek
üzere olan bina ayağa kalktı.
Ancak ne var ki Yunanistan’da
o kahrolası kriz başladı.
Kesinleşmiş ödeneğin son iki
dilimini şimdilik alamıyoruz.
Her şey yolunda gitseydi, 2011
yaz sezonu başlamadan, Müzik
Araştırma Merkezi açılmış ve

Nikiforos’un rüyası kâbusa
dönmesin
Ö. Faruk Berksan - Heybeliada
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çalışmaya başlamış olacaktı.
Ülkemizdeki en kaliteli kayıt
cihazları ithal edildi,
ithalatçısının deposunda
bekliyor. Havalandırma,
iklimlendirme, cihazları
tamamlanmak üzere para
bekliyor.
Bu merkezin açılması ile hem
iki ülkenin musikî kültürüne
inanılmaz katkılarda
bulunulacak, hem de müşterek
geçmişi ile bir araya gelecek iki
ulusun sanatçıları inanılmaz
başarılara, bilimsel
araştırmalara imza atacaklar.
Adanın sessiz ve sakin
ortamında yapılacak kayıtların
kalitesi benzerleri arasında çok
iddialı bir yerde olacak ve
zengin müzik arşivine internet
aracılığı ile kolayca
ulaşılabilecekti.
Şimdi sevgili Niko’nun rüyaları
kâbusa dönmek üzere.
Hepimizin kültürünü sıçratacak
olan projesini tamamladığında
zararlı çıkacak tek kişi
olmayacak. Kültür
Bakanı’mızdan, İBB Belediye
Başkanıma kadar, konu ile ilgili
her kesime sesleniyorum. Gelin
Niko’nun elinden tutun, bu
mükemmel projenin
tamamlanmasına katkıda
bulunun.
Ben Sana inanıyorum Niko.
Senin yanındayım, az kaldı,
başaracağız.



Adalar Müzesi’nin Büyükada Aya Nikola’daki ana mekanı, Mart-
Eylül 2011 tarihlerinde yürütülen geliştirme çalışmaları sonucunda
Eylül sonunda ziyarete yeniden açılmıştı.

Müzenin yeni bölümlerinin resmi açılış töreni, 25 Kasım 2011
tarihinde CHP Genel Başkanı Kemal Kılıçdaroğlu’nun katılımı ile
gerçekleşti.

Adalar Müzesi hazırlıkları 2008 yılı sonunda başlamış, 2009 yılı
içerik hazırlıkları ve arşiv - koleksiyon geliştirme çalışmaları ile
devam etmiş, yaşanan mekan krizi Adalar Belediyesi tarafından iki
yeni mekanın tahsisiyle aşılmış, 2010 yılı başında başlayan inşaat
çalışmaları sonrasında müzenin geçici sergiler alanı Büyükada Çınar
Mevkii’nde 31 Temmuz 2010 tarihinde gerçekleştirilen Ada
Sahilleri’nden Bekliyorum, Adalılar sergileri ile açılmış, aynı tarihte
Büyükada iskelesinde Adalar’da İz Bırakanlar sergisi açılmış, müzenin
ana mekanı ise Aya Nikola mevkiindeki eski helikopter hangarının
restorasyonu sonucunda 10 Eylül 2010 tarihinde düzenlenen ve
binlerce kişinin katılımı ile gerçekleştirilen törenle ziyarete
açılmıştı.

Aya Nikola Hangar etrafında yapılan temizlik ve düzenlemeler ile
Mart-Eylül tarihleri arasını kapsayan eklemeler sonrasında müzenin
kalıcı sergi alanı %50 oranında büyütüldü, eski kalıcı alan kadar bir
bölüm süreli sergiler için eklendi, iki katlı arşiv alanıyla ofis, müze
dükkanı, müze giriş holü, atölye ve cafe alanları yaratıldı. Böylelikle
müzenin kapalı alanı 3 kata yakın büyümüş oldu.

Kültürel etkinlikler, toplantılar ve gösteriler için kullanılacak 500
metrekarelik açık alan da bu çalışmalar sonrasında müzeye
kazandırıldı.

Teknolojinin son ürünü sunum sistemleriyle desteklenen,
müzecilikteki son gelişmelerden yararlanılarak hazırlanan yeni
sergiler ve galerilerle Adalar Müzesi, artık uluslararası düzeyde
iddiası olan bir müze konumuna ulaştı.

İstanbul’un ilk kent müzesi olan Adalar Müzesi, açılışının ardından
İstanbul’da yeni kent müzelerinin yolunu açmış olmanın da gururunu
yaşıyor.

Adalar Müzesi’nin, uluslararası müzecilik camiasının en prestijli
kurumu olan ve Unesco tarafından tanınan tek oluşum olan
Uluslararası Müzeler konseyi’ne üyelik başvurusu da 2011 yılı içinde
sonuçlandı ve Adalar Müzesi İstanbul’da İCOM üyesi olan ilk özel
müze unvanını da kazandı.

Aya Nikola hangar süreli sergiler alanının ilk sergisi Adalar
Yazarlar Şairler - Mitostan Edebiyata sergisi de 25 Kasım’dan
itibaren ziyaretçilerle buluşuyor.

Süreli sergiler alanı, yılda en az bir sergiye ev sahipliği yapacak.
Müzenin yeni atölye alanı da bir öğrenci çalışmasına, Aya Nikola
müze Alanı Nasıl Gelişir başlıklı sergiye mekan oldu.

6 güncel
1 yılda 3 kat büyüyen Adalar Müzesi’nin
yeni bölümleri CHP Başkanı
Kılıçdaroğlu’nun katılımı ile açıldı.

Müzenin yeni galerileri
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2010’dan 2011’e Adalar
Müzesi

Açılışının üzerinden 1 yıl geçmesine rağmen, Adalar
Müzesi Aya Nikola Hangar hızlı bir şekilde büyüdü. İşte
2010’dan 2011’e Adalar Müzesi Aya Nikola Hangar’da
çarpıcı değişim:

2010 2011
Kalıcı sergi alanı 225 m2 375 m2

Kalıcı sergi galerileri 13 20

Süreli sergi salonu - 1 salon (240 m2)

Arşiv bölümü - 120 m2

Atölye alanı - 1 (40 m2)

Ofis alanı - 1 (30 m2)

Cafe - 1 (40 m2)

Çok amaçlı etkinlikler alanı - 500 m2

Müzenin yeni dış görünümü

Müzenin yeni giriş bölümü



Adalar Müzesi’nin
2011 yılında
gerçekleştirdiği ikinci
süreli sergisi, Aya
Nikola Hangar ana
mekanına eklenen
yaklaşık 300 m2
büyüklüğündeki süreli
sergiler alanının ilk
sergisi olarak açıldı.

Adalar Yazarlar
Şairler / Mitostan
Edebiyata başlıklı sergi,
çağdaş tasarımı ve göz
alıcı düzenlemesiyle
müzeye zenginlik kattı.

Sadece İstanbul
Adaları’nı değil, dünya
adalarını, sadece Adalar’daki edebiyatçıları değil dünya
edebiyatçılarını konu alan sergi, adaların edebiyatla ilişkisine,
edebiyatçılara ilham veren gücüne odaklanıyor.

Küratörlüğünü Bilgi Üniversitesi öğretim görevlisi Sevengül
Sönmez’in, tasarımını ise Burçak Madran’ın yaptığı sergi, 2012 yılı
Ağustos ayına kadar açık kalacak.

Adalar Müzesi’nden yapılan açıklamaya göre, yapıan açılışla
birlikte sergiye paralel etkinlikler de gerçekleştirilecek.

Bu etkinlikler arasında ünla Adali edebiyatçılarımız Hüseyin Rahmi
Gürpınar ve Sait Faik için hazırlanacak kitaplar ve toplantılardan,
Türkiye’den ve Dünyadan yaşayan edebiyatçıların buluşmasına,
çocuk, öğrenci ve yetişkin atölyelerine, film gösterimlerinden
belgesellere onlarca başlık bulunuyor.

Etkinlikler Aralık-Nİsan döneminde biraz daha Adalar’a dönük
olarak gerçekleşirken, Nisan-Ağustos döneminde Adalar dışına
açılacak.

8 güncel
Adalar Müzesi yeni süreli sergiler alanının ilk sergisi açıldı:

Adalar, Yazarlar, Şairler
Mitostan Edebiyata
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Sergi üzerine
Binlerce yıl öncesinden bugüne gelen efsanelere ve geleceği
şekillendiren ütopyalara kaynaklık eden adaların edebiyatla aşkı,
edebiyatçıların ada tutkusu, insanlık var oldukça bitmeyecek gibi
görünüyor.
İnsanoğlu, yüzlerce yıldır, güzellik, mutluluk, eşitlik, iyi bir yaşam
ve ölümsüzlük özlemini uzak bir adayla birleştirerek dile getirmiş,
günlük yaşamın sıkıntılarından ada düşüyle sıyrılmıştır. Bu düş
edebiyatçıların düş gücünde ve bilincinde yoğun anlamlar
kazanarak zenginleşmiştir. Kimi adalar yokluk, yalnızlık, korku,
sıkıntı uyandırsa da, kimi adalar insanlığın yok oluşunun mekânı
olsa da mutluluk özlemi, serüven duygusu ve kaçış fikri hiçbir
çağda yok olmamış, bunları dile getiren edebiyatçılar da hiç
azalmamıştır.
Adaların oluşumunu anlatan efsaneleri, adalara adlarını veren
mitolojik kahramanları, bilinmeyen, hayal edilen adaları,
ütopyaları bir araya getiren “Adalar, Yazarlar, Şairler... mitostan
edebiyata” sergisi dünya edebiyatıyla Türkçe edebiyatı
birleştirerek “adada yaşamak ve yazmak” olgusunu farklı temalar
ışığında ele alıyor.

Sevengül Sönmez - Sergi Kataloğu giriş yazısından

Sevengül SÖNMEZ kimdir?
1998’den bu yana, Cumhuriyet Kitap, Radikal Kitap, Kitaplık, Virgül, Varlık gibi
dergilerde yazıları yayımlanıyor. YKY için Sait Faik’in bütün eserlerinin editörlüğünü
yaptı, Sait Faik’in mektuplarını Karganı Bağışla adı altında yayımladı. Sabahattin
Ali’nin bütün eserlerinin eleştirel basımını Delta serisinden yayımladı ve mektuplarını
Hep Genç Kalacağım adıyla bir araya getirdi. Sabahattin Ali’nin öykülerinden oluşan
seçkisi de Kamyon adıyla yayımlandı. İthaki Yayınları için Kemal Tahir’in
yayımlanmamış öykülerini kitaplaştırdı. Everest Yayınları için Melih Cevdet Anday’ın
bütün eserlerini ve Hüseyin Rahmi Gürpınar’ın eserlerinin sadeleştirilmiş basımlarını
hazırlamaktadır.
Halen Bilgi Üniversitesi’nde edebiyat arşivi yöneticiliği yapmakta ve Karşılaştırmalı
Edebiyat Bölümü’nde ders vermektedir.
Yayımlanmış kitapları:
A’dan Z’ye Sait Faik, YKY, Şubat 2007
A’dan Z’ye Sabahattin Ali, YKY, Temmuz 2009
İstanbul’un 100 Ailesi, 2010Adalar Yazarlar Şairler sergisinden görünüm
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Adalar Müzesi, kuruluş çalışmalarından itibaren Türkiye’nin önde
gelen üniversiteleriyle her düzeyde işbirliği yapıyor.

Müze bölümleri, galerilerinin hazırlığında çok sayıda üniversitenin
akedemisyenleri, uzmanları görev aldılar. Akedemisyen ve
uzmanların sayısı 100’e yaklaştı.

Müze yeni sergilerinin hazırlığında da aynı işbirliklerini
sürdürüyor.

Açılışının üzerinden 12 yıl bile geçmeden, müze üniversitelerin
ilgili bölümlerinin çalışma alanına da girmeyi başardı.

Bunların başında İTÜ Mimarlık Fakültesi - Mimarlık Bölümü
geliyor.

İTÜ Mimarlık bölümü 2010-2011 güz yarıyılı Bitirme Ödevi C
Jürisi proje konusu olarak ‘Adalar Müzesi: Kültür ve İletişim
Platformu’nu ele aldı.

Jüri bu konu ile, ‘yeni müze’ kavramınının ortak yaşam, iletişim,
paylaşım alanı olarak tartışılmasını hedefledi.

Deneyimsel bir çalışma olarak ele alınan projeler ile, Adalar’a ait
belleği oluşturmak, yaşatmak ve tanıtmak amaçlarını güden; esnek
dönüştürülebilir, etkileşimli bır mekan/mekanlar grubu tasarlanmaya
çalışıldı...

Çalışma, Büyükada Aya Nikola Mevkii’nin yanı sıra, Büyükada
içinde seçilen çeşitli kamusal alanlarda, sergileme ve etkinliklere
mekan sağlayabilecek olası yerler için öneri ve senaryolar
geliştirmeyi amaçladı.

Çalışmanın çıktıları, Adalar Müzesi desteğiyle sergi ve kitaba
dönüştürüldü.

Serginin mekanı, Adalar Müzesi Aya Nikola Hangar Atölyeler
alanı. Sergi 2012 yılı Temmuz ayına kadar ziyaret edilebilir.

Sergi Kitabının baskısı ise Aralık ayında tamamlanacak.

İTÜ Mimarlık Fakültesi 2010-2011 Güz Yarıyılı Bitirme Ödevi çıktıları
Adalar Müzesi Atölye’de sergileniyor

“Aya Nikola Müze Alanı İçin
Tasarım Önerileri”

İTÜ Öğrencileri 2010-2011 güz yarıyılı boyunca “Adalar
Müzesi Aya Nikola Müze alanı için tasarım önerileri” ” üzerine
çalıştılar. Jüriyi oluşturan öğretim üyelerinin yanısıra, Adalar

Müzesi yöneticileri de danışman olarak sürece katıldılar.
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İ.T.Ü. MİMARLIK FAKÜLTESİ MİMARLIK
BÖLÜMÜ 2010-2011 GÜZ YARIYILI BİTİRME
ÖDEVİ C Jürisi
Konu: Adalar Müzesi: Kültür ve İletişim Platformu
Jüri üyeleri
Prof. Dr. Hülya Turgut, Bahçeşehir Üniversitesi
Y. Doç. Dr. Fatma Erkök, İstanbul Teknik Üniversitesi
Araş. Gör. H. Cenk Dereli, İstanbul Teknik Üniversitesi
Prof. Dr. Oğuz Cem Çelik, İstanbul Teknik Üniversitesi

Doç. Dr. Nurbin Paker Kahvecioğlu, İstanbul Teknik Üniversitesi
Y. Doç. Dr. Meltem Aksoy, İstanbul Teknik Üniversitesi
Danışman jüri üyeleri:
Deniz Koç, Adalar Müzesi projesi sergiler koordinatörü
Suay Aksoy, Adalar Müzesi projesi Kürasyon Kurulu Üyesi
Öğrenciler:
Artun Aşkın, Aylin Akçabozan, Can Başar, Canan Güntürkün, Ece Sızanlı, Emrullah
Akbıyık, Evren Vural, Feyza Yağcı, Gamze Atalas, Gökçe Hekim, Merve Gülen, Oya
Ekmekçi, Özge Kundakçı, Pelin Kaydan, Türker Emeklier, Yaprak Moral

Öğrencilerin çalışmalarını gösterir pafta ve maketlerden oluşan sergi Adalar Müzesi Aya Nikola Hangar’da
2012 Haziran ayina kadar ziyaret edilebilir.



güncel12

Heybeliada’da ne küçük tur, ne büyük tur, hepsi hayal oldu. Azgın
köpeklerin saldırı söylentileri nedeniyle, adamızın en önemli
hazinesini kullanamaz hale geldik. Ya saldırırlarsa, ya ısırırlarsa
korkusu, yürüyüş meraklılarını caydırıp, evde oturmayı tercihe
zorluyor.

Sadece biri ciddi boyutta olan münferit saldırılar oldu ama aslında
söylentiler o kadar abartıldı ki adeta bir efsane haline getirildi. Bu yaz
ya gruplar halinde yürüyüş yapıldı, ya da sopalarla yürüyüşe çıkıldı.

Aslında binlerce yıl önce evcilleşen, belki de insana en yakın
hayvan olan köpekleri baştan çıkaran, azgınlaştıran nedenlerin
kökenine inmemiz, anlamamız gerekiyor.

• Öncelikle saldırı eğitimi verilen sahipli köpeklerin, sadistçe
zavallı sokak köpeklerin üzerine saldırtılmasından bahsetmeliyiz.
İnanılmayacak bir düşüncenin sonunda, hangi amaca hizmet ettiğini
anlayamadığımız bir vahşetle, obez köpeklerini kimseye zararı
olmayan sakak kedi ve köpeklerinin üzerine salan, Adalara
yakışmayan köpek sahipleri olduğunu duyuyoruz. Sabahları ormana
gidip, kimseye gözükmeden ipini çözen ve haydi oğlum yakala şu iti
diye bağıran yabanilere karşı savunmasız kalan sokak köpekleri,
sonunda insanlardan ürker hale geliyorlar, savunma içgüdüsü ile
saldırmasalar bile dişlerini gösterebiliyorlar.

• Diğer bir sebep ise zincirli de olsa yine sahipli köpeklerin,
sokak köpeklerinin bölgelerinden geçerken Onları tahrik etmeleri,
kızdırmaları.

• Çok önemli başka bir sebep ise, Adamızı ziyarete gelen ve
köpeklerden korkan günübirlikçilerin, masum da olsa gördükleri
köpekleri taşlayarak veya sopalayarak yaralamaları, ürkütmeleridir.

• Çiftleşme dönemlerinde erkek köpekler arasındaki
rekabet ise en doğal ve masum saldırı nedeni.

• Adaya getirilip bırakılan ev köpeklerinin aç kalarak
çaresizlikçe yaptığı saldırılar da dikkate alınması gereken diğer bir
nedendir. Gerçekten Büyükada’daki barınağa uğradığınızda sayısız

Heybeliada’da köpek sorunu
çözülüyor
Ömer Faruk Berksan
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miktarda nadide cins köpeklere rastlayabiliyorsunuz. Onların hepsi
evden kovulan ve Adaya getirilerek acımasızca kaderine terk edilen
köpeklerdir.

Saldırı nedenlerini daha arttırabiliriz. Ancak önemlileri bunlar.
İnanın ki bunların hiç birinde köpeklerin suçu yok. Onlar bizlerden
çok daha masumlar.

İşte masum da olsalar insanları korkutan, Adadan soğutan bu yapay
tehlikeye karşı, Heybeliada Gönüllüleri Derneği bir toplantı
düzenledi. Toplantıya Adalar Belediye Başkanı Farsakoğlu ekibiyle
katıldı. Haytap Hayvan Hakları Federasyonu Başkanı Av. Ahmet
Kemal Şenpolat ve Yönetim Kurulu Üyeleri, Heybeliada Gönüllüleri
Derneği Yönetim Kurulu Üyeleri ve nihayet Heybeliada’da
köpeklerden şikâyeti olan Ada sakinleri katıldılar.

Çok başarılı bir toplantı oldu. Alınan kararlar doğrultusunda,
başarılı bir kısırlaştırma programı yapılarak, kısırlaşmamış köpekler
yakalanarak ameliyat edildi. Huyu bozulmuş, azgın hale gelmiş, Ada
sakinlerini tedirgin eden, ürküten köpekler toplanarak barınağa
götürüldü. Zincirsiz dolaştırılan köpekler için şikayet formları
hazırlatıldı. Belediye Başkanımız serbest dolaşmasına izin veren
sahipli köpek sahiplerine artık ceza kesecek. Adalara köpeklerini terk
edenlere karşı afişler hazırlandı, dağıtılacak. Bir de aç kalan sokak
köpeklerinin düzenli olarak beslenebilmesi için hazırlıklar yapıldı.

Emeği geçenlere bilhassa Pınar Satıoğlu’na ve Şahika Savran’a
fedakâr çalışmaları için şükranlarımızı arz ediyoruz. Ayrıca Belediye
Başkanımıza ve Haytap Başkanına teşekkürler ediyoruz.

Umarım 2012 yazında sopasız, taşsız, tek başımıza turlara devam
edebileceğiz.

En hızlı servis elemanı!
Avrasya Maratonu ve Halk Koşusu 16 ekim 2011 pazar günü

yapıldı. Boğaz Köprüsü'nün Anadolu yakasında başlayıp Avrupa
yakasında devam eden 8 kilometrelik halk koşusunda
Büyükada'dan Mehmet Şirin Elmas altıncı oldu.

11399 numaralı atletle yarışan Elmas, etabı 32 dakikada koştu.
Büyükada'da Ahmet Tanrıverdi'nin (Fıstık Ahmet) işlettiği
Prinkipo restoranda garsonluk yapan Mehmet Şirin Elmas, artık
adanın en hızlı servis elemanı!

Vanlı olan Mehmet Şirin Elmas, adanın engebeli yollarında her
fırsatta koştuğunu, düzayak olan halk koşusu güzergahında
koşmanın ise daha kolay olduğunu söyledi.

Yarışa önde başladığını ancak bir ara gruptan kopup yanlış yola
saptığını ve parkur dışına çıkmasının kendisine az da olsa zaman
kaybettirdiğini anlatan Elmas ,hatasını farkedince tekrar yarışa
dahil olduğunu ve Fındıklı'daki varış noktasına altıncı olarak
vardığını belirtti.

Cengiz Pala
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Büyükada'da 29 eylül
perşembe günü akşam
karanlığının indiği saatlerde
belediye binası önündeki
iskeleye bir deniz ambulansı
yanaştı. Ambulansın "esas
yolcusu", Paris'te 79 yaşında
hayata gözlerini yuman ve çok
sevdiği adasına, sonsuza kadar
çamlarının altında uyumak
üzere dönmekte olan sanatçı
ve iç mimar Sevinç Alantar'dı.
Yanında kederli ailesi, iskelede
ise gözü yaşlı sevenleri vardı.
Bu hüzünlü tablonun suskun
mimarı konuşabilse eminim
"Güzel şeylerden bahsedelim"
derdi, hep dediği gibi!

Sevinç Alantar, adada
çoğumuzun fayton sahası
girişindeki fiyat panosundan ya
da sokak tabelalarından adını
duyduğumuz, 30'lu 40'lı yılların
ünlü demiryolu müteahhidi
Mahmut Nedim Doral'ın üç
çocuğundan ortancası olarak
10 Ağustos 1932'de İstanbul'da
dünyaya geldi. Babasının
Samsun Filyos hattında
çalışırken Büyükadalı
mühendis Naki Erenyol'la
tanışıp dost olması ve
ardından adaya yapılan
ziyaretler, 1934'ten itibaren
Doral ailesini de adalılar

kervanına kattı. O devirde
"Boğaz dururken Adalar'a mı
gidilir?" diyen çevresinin
sözlerine kulak tıkayan baba
Doral, Yeniyol'da aldığı arsa
üzerinde eşi ve çocukları ile
yaz tatillerini geçirmek üzere
üç katlı bina yaptırdı, hemen
ardından da Ada Güzelleştirme
Derneği'ndeki grubuyla
Büyükada'yı daha da
güzelleştirmek için kolları
sıvadı. Çocuklarını, küçük
yaşta dil öğrenmeleri ve
sanatın bir dalıyla meşgul
olmaları için yabancı
mürebbiyeler ve hocalar ile
yetiştiren Doral 1944'te adaya
doyamadan kalp rahatsızlığı
sonucu vefat ettiğinde kızı
Sevinç henüz 12 yaşındaydı. İyi
derecede Fransızca bilen ve
mükemmel piyano çalan Sevinç
Doral, eğitimini İngiliz ve
Amerikan Kolejleri'nde
sürdürdü. Güzel Sanatlar
Akademisi'nin İç Mimari
bölümünde okurken,
babasından 10 yıl sonra
annesini de kaybetti. Zeki
Müren, Ayhan Işık ve Faruk
Geç ile aynı dönemde
akademide okuyan Doral o
yıllarda bir yandan da Topkapı
Sarayı'nda Süheyl Ünver'den

Sevinç Alantar'ın ardından...
"Gölgedeki sanatçı"ya veda...
Nilgün Refiğ Pala - nilgunpala@gmail.com

Oğlu Cent’in kaleminden Sevinç Alantar
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minyatür dersleri aldı. Resim
bölümünden mezun olan okul
arkadaşı Erdal ile 1957'de
evlenip Alantar soyadını
aldıktan sonra, İtalyan asıllı
piyano hocası madam
Enkserdjis'in girişimi ile bir
yıllık yurtdışı bursu kazandı.
Alantar çifti bu bursla İtalya'ya
gitti ve Sevinç Alantar
Floransa'da Fresk Sanatı
ihtisası yaptı. Daha sonra
rotayı o yıllarda tüm sanatçılar
için cazibe merkezi olan
Fransa'ya çeviren Alantarlar,
1959'dan itibaren Paris'te sanat
faaliyetlerini sürdürdü. Erdal
Alantar soyut resim alanında
kendine çizdiği yolda ilerlerken,
Sevinç Alantar tiyatro dekoru
ve kostümleri ile meşgul oldu
ve dokuz yıl resim ve heykel
galerilerinde çalıştı. Paris'te
Cachan Konservatuvarı'nda
müzik hocalığı yapmaya
başlayan Sevinç Alantar, 21 yıl
boyunca çok sayıda piyanist
yetiştirdi ve konserler verdi.
1960 yılında dünyaya getirdiği
ayrı yumurta ikizleri Alp ve
Cent'i de küçük yaşta sanatla
tanıştırdı. Cent annesinden
piyano çalmayı öğrenirken, Alp
keman dersi almayı tercih etti.
Eğitimlerini Fransa'da
tamamlayan iki kardeşten Cent
mimar, Alp ise diş hekimi ve
ağız cerrahisi uzmanı olarak
kariyerlerini bu ülkede
sürdürüyor. İki kardeş, Alantar
çiftine yedi torun verdi.

Çalıştıkları dönemde sadece
yaz tatillerinde adaya gelebilen
Alantarlar, emekli olduktan

sonra yılın 4-5 ayını Türkiye'de
geçirmeye başladı. Büyükada
Nizam'da ve Bodrum
Yalıkavak'taki evlerinde
kaldıkları dönemlerde kültür
sanat faaliyetlerine katkıda
bulunmayı ve sergiler
düzenleyip, kurslar vermeyi
sürdürdüler. Sevinç Alantar eşi
Erdal Alantar'ın sergilerinin
düzenlenmesine, kataloglarının
hazırlanmasına destek verdi.
Resim hocalığından emekli
olan eşinin kendini sadece
sanatına adaması için, ev
içinde ve dışında yapılması,
takip edilmesi gereken tüm

işleri üzerine aldı. Çok sevdiği
piyanosunu bile bu uğurda
ikinci plana attı. Pek çok adalı
da Sevinç Alantar'ı "üstat Erdal
Alantar'ın eşi" olarak tanıdı.
Sanatçı yönü gölgede kaldı.
Ancak katıldığı her etkinlikte
tartıştığı konularda
entellektüel birikimi ile dikkat
çekti.

Tanıdığım "Sevinç abla"
Alantar çiftini 2005 yazında

Adalar Kültür Derneği'ndeki
faaliyetleri dolayısıyla uzaktan
da olsa tanımıştım. Bir akşam
saati Kumsal plajından yorgun
argın çıkarak, o yaz plajın
çaprazında kiraladığımız evin
önünde dinlenme molası
vermeleri ve benim kendilerini
içeri davetim, bugünlere kadar
sürecek bir dostluğun
temellerinin atılmasına vesile
oldu. Evdeki sohbet sırasında
küçüklüğümden beri portre
çizdiğimi öğrenince karakalem

çalışmalarımı görmek istediler.
Sonrasında da beni resmi
bırakmamam için sürekli
desteklediler. Sevinç Alantar
bana her yaz resim defterleri
ve dosyaları hediye ediyor, sık
sık telefonla arayıp "Nilgünüm
bisiklete atla gel, hem kahve
içeriz hem de burada resim
yaparsın" diyordu. Kapılarını
çaldığımda beni iki yana sonuna
kadar açılmış kollarıyla,
yüzünde kocaman bir
gülümsemeyle karşılıyordu.
Çankaya'daki daireyi
aldığımızda, Nizam'a komşu
geldik diye sevindi. Bir yemek
blogum olduğunu öğrendiğinde
Fransız dergilerinden kestiği
tarifleri dosyalayıp getirdi.
Bodrum'a arabayla yaptığımız
8-10 saatlik yolculuklarda 50'li
60'lı yılların Fransızca
şarkılarını neşeyle söyleyen
sesi hala kulaklarımda.
Yalıkavak'ta deniz manzaralı
küçük taş evlerinde çardağın
altındaki muhabbetlerimiz,
Bafa'da, Kaz dağlarında butik
otellerde konaklamalarımız,
eşimin onları neredeyse tüm
dostlarımızla tanıştırdığı
kahvaltı ve yemek
organizasyonlarından aldıkları
keyif, Paris'teki atölye evlerinin
mutfağında içtiğimiz şaraplar ve
sanat galerilerine birlikte
yaptığımız ziyaretler ilk aklıma
gelenler...

Sevinç Alantar incelikli
ilişkilere, ilişkilerde sahiciliğe,
devamlılığa önem veriyor,
samimiyetsizliğe tepkisini "Ne o
öyle sahte sahte" sözleriyle dile

1955 yılında Sevinç
Alantar’ın Büyükada
Tepeköy’de yaptığı resim...
(üstte)

Alantar piyano başında
(solda)



getiriyordu. İnsanların
birbirlerinin malını mülkünü,
servetini, özel yaşamını
merakla didiklemesini
yadırgıyor, "adada dedikodu
çok" diyordu. Kızı gibi sevip
güvendiği ve zaman zaman
dükkanında soluklandığı Esma
Çetin'in dediği gibi, iskelede ya
da çarşıda elinde bastonu,
gözlerini bir sağa bir sola çevire
çevire yürümesi, etrafta "insan"
aramasındandı.

Sevinç Alantar'ı yaşıtlarından
ayıran özelliklerinden biri de
sağlık sorunlarından ya da iç
karartan konulardan söz
etmekten hiç hoşlanmamasıydı.
Biri konuyu bu yöne
kaydırdığında,"Güzel şeylerden
söz edelim" diyerek sözü keyifli
konulara, kültüre ve sanata
getirirdi. Sohbetlerde aile
özelinin ortaya dökülmesini
sevmez, mahremiyete özen
gösterirdi. İlk kez bu yaz
Temmuz ayında unutkanlıktan
ve kafa karışıklığından
yakınmasına ve üzüldüğü

şeyleri dile getirmesine tanık
olduğumda şaşırmıştım.
Kendisini çok yorduğunu, şimdi
bunun acısının çıktığını
düşünüyordu. Ağustos'un ilk
günlerinde beni arayıp,
Adalı'nın 2011 yaz sayısında
çıkan ve çocukluğumdan

hareketle 1960'lı yılların
adasından bir kesit sunduğum
Panço Sokağın Çocukları
başlıklı yazımı okuduğunu
söyledi, "Neyi anladım biliyor
musun Nilgünüm, ben kendi
çocukluğumu hiç
yaşayamamışım. Çok katı

kurallarla terbiye edildim.
Sense çocukluğunu doya doya
yaşamışsın" dedi. 1930'ların
40'ların adasında çok steril
büyütüldükleri ve bunun belki
de hata olduğu
düşüncesindeydi. Sabahları
Fransızca ve piyano dersleri
aldığı için denize gidemediğini,
öğleden sonraları bir saatliğine
götürüldüğü Çankaya'daki
Kuleli İzzet Paşa Köşkü
rıhtımının o saatlerde rüzgarlı
olması yüzünden dalgalı
denizden tat alamadığını
anlatırken, hissettiği
yorgunluğun kökenlerine iner
gibiydi.

İleriki günlerde ellerinde
kasılmalar başlayıp konuşma ve
hareket kabiliyeti azaldığında
endişeleri arttı. Doktorlar
Parkinson'dan şüphelenirken
23 Ağustos'ta çekilen
tomografi acı gerçeği ortaya
çıkardı. Beyninde habis tümör
vardı. 27 Ağustos'ta oğlu Alp
tarafından Paris'e götürülüp
hastaneye kaldırıldı. Ameliyat
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Büyükada’da katıldığı son
davette dostlarıyla birlikte

(6 Ağustos 2011)

Sevgili Eşi Erdal Alantar ile
2011 yazında Nizam’daki
evlerinde (solda)

Alantar için ne dediler?
Alp Alantar (Diş Hekimi-Ağız Cerrahisi uzmanı):
"Annem her zaman insani, kültürel ve sanatsal değerlere saygılı olarak yaşamış, adanın
eski bir ailesinin kızıdır. Hiç bir zaman kendini ön planda göstermek istemeyen alçak
gönüllü bir insan olduğunu unutmuyorum. Aristokrat ve zengin bir ailenin kızı olmasına
rağmen, Fransa'ya yerleştiklerinde, konservatuvarda ilk aşamada "Bu bana yakışmaz "
demeyip, sade sekreterlik kadrosuna girdiğini de hatırlatmakta yarar var. Zamanla
öğretim üyeliği kadrosu açılınca solfej hocalığına atanıp uzun yıllar çalışabilmiştir. Bu
mütevazılığı ve 'sıfır'dan başlamaya katlanmayı maalesef yeni yerleşen değerli göçmen
vatandaşlarımızda az görüyorum..."

Cent Alantar (Mimar, ressam):
"Annem çok ince sanatsal hassasiyeti olan bir insandı. Bana piyanoyu, büyük pedagoji
kabiliyetiyle öğretmiştir. Bu hevesi en çok Chopin'in 'noktürn'leriyle bana aktarmıştır.
Bu nedenle de özellikle defnedildiği gün, dualardan sonra, Chopin'in 20 C sharp minör
noktürnünün çalınmasını istedim. Beethoven'in sonatlarını ve F.Liszt'i de çok severdi.
Beraberce çaldığımız o anları unutamam çünkü bazen ellerimi tutup nasıl çalacağımı
gösteriyordu ve dört elle çalıyorduk. Hastanedeki son iki gecesinde o nedenle ellerini
bir an bırakamadım. Kolay değil, annem ile temasımız çok samimiydi. Annem, ailemizin
iradesi en güçlü olanıydı. Kaybı çok büyük bir boşluk yarattı aramızda. Her gün tüm
gücümle, O'nu yaşatmaya ve anmaya çalışacağım. İlk başta, çizdiğim portresini tüm
sergilerimin açılışında bulunduracağım. Sevgili anneciğim, sanat dünyasının üstün
kabiliyetli münevver bir insanı oldugu halde, hiç bir zaman kendisini ön plana
koymamıştır. Annemin 'sanat güneşinin' altinda kalmak istiyorum ömür boyu..."



şansı yoktu. Hastane
günlerinde eli hep oğullarının
avuçlarındaydı. 25 Eylül'de
dünyaya veda etti. Vasiyeti
adada gömülmekti. 30 Eylül
günü Hamidiye Camii'nde
kılınan öğle namazının
ardından Büyükada
Mezarlığı'nda son yolculuğuna
çıktı. Dua faslı sona erdiğinde
oğlu Cent annesini en sevdiği
klasik müzik eserleriyle
uğurladı. Daha sonra Alantar
ailesi ve tüm dostları Çınar
Müze alanındaki Adaevi'nde
toplandı. Burada da Sevinç
Alantar klasik müzik dinlenerek
ve hatıralar dile getirilerek
anıldı. Alp Alantar Adaevi'nde
yaptığı konuşmada annesinin
mütevazı kişiliğine dikkat çekti.
Camiden sonra geldiği
Adaevi'nde taziyeleri kabul
eden Erdal Alantar, 54 yıllık
eşine hitaben cebinden
çıkardığı bir kağıt parçasına,
"Karıcığım, kendimde seni
gömme cesaretini göremedim,
affet" notunu karaladı. En

büyük üzüntüsünün eşinin
kendisi uğruna piyanosunu
ikinci plana atması olduğunu
söyleyen Alantar, oğulları ile
gelinini ve torununu Fransa'ya
yolcu ettikten sonra 'Sevinci'
ile aynı adada kalmayı seçti.

Sevinç Alantar 10 ekim 2010
tarihinde Adaevi'nde, Sokak
Bizim Derneği'nin Adalar
Müzesi ile ortaklaşa düzenlediği
"Adadan Mesaj Var" konulu
etkinliğe de katılmış ve
"Aklımdaki Ada" çalışmasında

adayı tanımlarken aklına ilk
gelenleri "İskeleden Heybeli'ye
bakarak gün batışını,
Maden'den mehtabı, Aya
Yorgi'den hem gün batışını
hem de biraz sonra mehtabın
çıkışını izlemek; gün ağarırken
martı seslerini, arabalar
geçerken atların nal seslerini
dinlemek; ilkbaharda çamların
altı; fosforlu yeşiller, akasya,
ıhlamur kokuları" diye
sıralamıştı. Adanın günübirlik
gelenlerce kirletilmesini,
koyların yalılarla kaplı olması
yüzünden her yerden denize
girilememesini, vapurların
seferlerinin azaltılmasını adayla
ilgili olumsuzluklar hanesine
yazmış ve sözünü şöyle
noktalamıştı: "Adalı olmak
bambaşka birşeydir, adada her
oturan adalı değildir." O artık
sonsuza kadar adasının
bağrında ve çok sevdiği
çamların altında... Tepelerde
martılar kanat çırpıyor,
uzaklarda nal sesleri
yankılanıyor...
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Necla Bal (Eczacı, ressam):
"Sevinç ve Erdal Alantar'ı önceki yaz tanıdım. Geride kalan yıllarımızı paylaştık yaz
boyu. Koca bir kışı da günleri sayarak geçirdik. Yine bir araya gelecektik yaz başında.
Daha 'çoookkkkk' paylaşacak hikayemiz vardı anlayacağınız. Tam da yeniden başlamıştık
ki... Sevinçciğim olmadı yani böyle! Öksüz kalmış çocuklar gibiyiz şimdi biz, ardından
bakakaldık öylece..."

Yalçın Savuran (Fotoğraf sanatçısı):
Paris, Büyükada, Yalıkavak arasında geçen bir ömrün bir bölümüne fasılalarla da olsa
şahit oldum. Pek çok anı dinledim Sevinç'ten. Çocukluğunda adaya gelişi, varlık vergisi
yıllarının izleri, akademi yılları, burs kazanmaları, şair Celal Sılay'ın Beyazıt'taki evlerinde
"Sizin yeriniz Paris, oraya gidiniz" nasihati... İstanbul'a geldiklerinde zaman zaman
karşılar ve önce bize getirirdim, hatta bazen kaldıkları bile olurdu. Kaldıkları günlerden

birinde bir kitabın içinden Sevinç'e Hamidiye marşının yazılı olduğu nota sayfasını
gösterdim. Heyecanlandı, bir anda kalktı piyanonun başına geçti, notalara bakarak marşı
çalmaya başladı. Marş batı normunda yazılmış son derece modern bir marştı. Sevinç'i
piyanonun başında adeta kanatlarını takmış uçarken gördüm. Oysa Sevinç her şeyi
içinde yaşamayı, içine akıtmayı seçmişti; Erdal'ı öne çıkarmayı, onu yüceltmeyi seçtiği
gibi. Onu hakettiği yere taşımayı kendine misyon edinmişti. Yaşam onun için sonuna
kadar yılmadan mücadele edilesi bir olguydu. Sevinç'in içinde koskoca bir dünya
gizliydi, gerçek dost bildiklerine bu dünyayı zaman zaman açtı. Vefatından bir ay
kadar önce, eşim, Sevinç ve ben Tünel'de buluştuk. Mahler'in 5. senfonisinin bir cd'sini
aldı ve eve döndü. Akşam telefonda konuşurken fonda o müzik son sesine kadar açılmış
çalmaktaydı. Sevinç Mahler' in senfonisinde bir kez daha var olan gizli bir hazineydi.

Ölümünün ardından
Büyükada Adaevi’nde Sevinç
Alantar için anma toplantısı
düzenlendi.

Oğulları tabutu başında
(solda)
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Heybeli’de sonbahar
Fotoğraflar: Turgut Kuli
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Stockholm'ün Skeppsholmen
Kültür Adası'nda çalışmalarını
sürdüren ve 28 yıldır tüm
dünyadan halk şarkıları
söyleyerek Latin Amerika'dan
Rusya'ya birçok ülkede
Uluslararası barış, yardım ve
dayanışmaya destek olmuş 60
kişilik SKEPPSHOLMEN BARIŞ
KOROSU, kurucuları Hans
Rising şefliğinde bu kez de
Türkiye'ye gelerek Büyükada
San Pacifiko Latin Katolik
Kilisesi'nde dünya barışı için
şarkılarını söyledi.

Büyükada, 30 Ekim 2011
Pazar günü ilginç bir konsere
ev sahipliği yaptı. Konuklar
uzaktan gelmişti. Üstelik onlar
da ‘adalı’ydı.İsveç’in başkenti
Stockholm’un Skeppsholmen
adasından gelen ‘Barış Korosu’
Büyükada’daydı. Ada aşığı,
sanatçı Oya İslimyeli onları
ağırladı, San Pacifiko Latin
Katolik Kilisesi’nde çok keyifli
bir konsere imza attı. Üstelik
bu kez ne sponsor ne de
herhangi bir kurum vardı
arkasında.

60 kişilik Barış Korosu’nun
şefi Hans Rising ekibiyle
kilisede yerini aldı. İslimyeli,
''bu organizasyonum için

koroyla aylardır haberleşiyoruz
.Aslında 1 Eylül’de, Dünya
Barış Günü’nde burada
olmalarını çok istedim .Ancak,
her birinin işleri,yıllık
izinlerinin farkı nedeniyle bu
mümkün olamadı. Ancak 30
Ekim’de bunu
gerçekleştirebildik." dedi.

Konuklar,tarihî San Pacifiko
Latin Katolik Kilisesi’nde
unutulmaz bir müzik ziyafetine
tanık oldu. Dev salon tamamen

doldu. Ayakta onlarca kişi
vardı. Her parçayı ait olduğu
ülkenin dilinde seslendiren
grup, büyük alkış aldı.

İslimyeli korodaki iki Türk’ü
de tanıttı: Uluslararası nefesli
ve vurmalı çalgılar Üstadı Hacı
Ahmet Tekbilek (Ömer Faruk
Tekbilek’in kardeşi) ve
gazeteci-yazar Turhan
Kayaoğlu..

Turhan Kayaoğlu'nun kızı
Ayşe Kayaoğlu'nun, bir

SKEPPSHOLMEN Korosu’ndan Büyükada konseri

Barış için söylendi şarkılar
Deniz Tokgöz

20 kültür



Finlandiya tangosu olan
"Kotkas Ros" eşliğinde yaptığı
dans izleyenleri büyüledi.

Bizlerin de çok iyi bildiği bir
marş olan "Tre Trallande
Jäntor (Dağ Başını Duman
Almış)" ile konserini bitiren
koro, bu şarkıda konukların
katılımı ile şarkıyı konuklardan
dinlemek zorunda kaldı.
Sonrasında "Dağ Başını Duman
Almış" olarak bildiğimiz marşın
orijinal halini koro
seslendirerek muhteşem
alkışlarla programını bitirdi

Oya İslimyeli, konserin
sonunda koronun şefi Hans
Rising'e dev bir çiçek buketi ve
İsveç ve Türk bayraklarının
bulunduğu bir plaket armağan
etti.

Koro şefi Hans Rising büyük
alkış ve coşkulu çığlılklar
arasında Oya Hanıma defalarca
teşekkür etti.

''Bu kadar ülkede konser
verdik, hazırladığınız ve her
yere asılmış afişlerimizle,
konser programımızı tanıtan
broşürlerle, teşekkür paketiyle,
çiçeklerle ve izleyenlerin
muhteşem katılımıyla böylesi
duygulandığımız bir
organizasyonla neredeyse ilk
kez karşılaştığımızı
söyleyebilirim çok mutlu olduk
dedi.

Oya İslimyeli ise,"Bu
organizasyonum benim için de
çok önemliydi. Çünkü barış
için, aynı meydanda dil, din, ırk,
etnik köken, zengin, yoksul

ayrımı olmaksızın birleşmek
için yaptım, severek, can-ı
gönülden. Halk şarkıları hangi
ülkeye ait olursa olsun bir
hikayesi, yaşanmışlığı vardır.
Bizleri bu gün iyice kenetleyen

de işte bu ortaklıklar ve barış
oldu.Beni destekleyen herkese
teşekkür ediyorum.”dedi.

FISTIK AHMET’TE
KEYİFLİ GECE

Koro üyeleri ve konukların
bir kısmı, konser sonrası
soluğu Oya hanımın götürdüğü
Fıstık Ahmet’in mekanı
Prinkipo’da aldı. Bugüne kadar
onlarca sanatçıyı, müzisyeni,
siyaset adamını ağırlamış
Prinkipo’da Memo yine arı gibi
çalıştı, mezeleri yetiştirdi.
Müzikler çaldı, danslar edildi,
sirtaki oynandı

Prinkipo yine coşkuya ve
dostluğa ev sahipliği yapmanın
keyfini yaşadı. Ahmet
Tanrıverdi (Fıstık Ahmet) çok
yoruldu ama, herşeye değmişti.

İsveçliler çok memnun ama
gözleri buğulu ayrıldı
Büyükada’dan.

21kültür

Büyükada San Pasifiko’daki
konser büyük bir kalabalık
tarafından ilgiyle izlendi.
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Atina'daki sutopu
karşılaşması eski
dostları buluşturdu

Heybeliada Su Sporları Kulübü 2011-2012 sezonu Avrupa Sutopu
Birliği'(LEN) nin duzenlediği Eurocup'ta 1. turu geçerek 2. turda
elendi.

22-25 Eylül'de İtalya'nın Bogliasco kentinde düzenlenen 1. tur
grubu karşılaşmalarında Macar Szolnoki ve İtalyan Bogliasco'ya
mağlup olan takımımız; İsrail temsilcisi Hapoeltivon'u yenip Alman
Würzburg ile berabere kaldı. Bu sonuçla grubu 3. bitirip bir üst
tura çıktı.

2. turda Yunanistan'ın başkenti Atina'da Yunan, Rus ve Karadağ
temsilcileriyle karşılaşan ekibimiz ilk iki günde Yunan ve Rus
rakipleri karşısında kaybedip,turnuvanın son günü Karadağ
temsilcisi Kotor'u yenerek grubunu 3. bitirdi.

Bu sonuçlarla turnuvada şansını kaybeden ekibimiz Avrupa
serüvenini 2011-2012 sezonu için sonlandırmış oldu.

Atina'daki karşılaşma, Adalı'nın 2011 yaz sayısında yer alan
"Panço Sokağın Çocukları" haberinde adları geçen Anastasiadis
ailesinden Miranda ve ağabeyi Mihalis'in, beş çocuklu Refiğ
ailesinden Avukat Fahri Refiğ ile 45 yıl sonra buluşmalarına da
vesile oldu. Fahri Refiğ, sutopu takımında oyuncu olan oğlu Ethem
ile geldiği Atina'da, maçı Facebook üzerinde temas kurduğu

çocukluk arkadaşları Miranda ve Mihalis ile izledi. Türkçeyi
unutmayan Mihalis, Yunanistan'a göç etmeden önce yaşadıkları,
geçmişin Panço günümüzün Pancur Sokağı ile ilgili anıları Adalı
dergisinde okumaktan çok mutlu olduğunu da iletti. Yıllar sonra bir
araya gelmenin mutluluğunu yaşayan eski Büyükadalılar, maçtan
sonra birlikte yemek yeyip anılarını tazeledi ve daha geniş çaplı bir
organizasyonla tekrar buluşmak üzere sözleşti. Anastasiadis
ailesinin yeni kuşağının sutopu camiasında dünya çapında
tanındıkları da öğrenildi.



Ekim ayının başında eşim
Aynur, hukukçu dostum Fikret
ve Neş'e ile Ayvalık'la Cunda
adasına gittik. Güzelim Ayvalık'a
bundan kırkbeş yıl evvel
gittiğimde her nedense
Büyükadamıza çok
benzetmiştim. Her halde
Ayvalık'ın o günlerdki mimari ve
beşeri yapısı beni bu düşünceye
sevk etmişti. Yanı başındaki
Cunda adası, ülkemizdeki ilk
boğaz köprüsüne sahip yerdir
bilir misiniz? Ayvalık ile Cunda
adasını birbirine bağlayan
kısacık köprü, asma olmamakla
beraber, küçücük bir boğazın
üzerine kurulmuştur. Buranın
ismi her ne kadar 12 eylül 1980
den sonra Alibey adası olarak
değiştirilmişse de, sakinleri
tarafından Cunda adası olarak
anılmaktadır. Alibey denmesinin
nedeni de, kurtuluş savaşında
mili kahramanlarımızdan Ali
Çetinkaya tarafından direnişin
yapılmasıdır.

Büyükadamızın geçmişteki
önemli simalarından diş tabibi
Ohannes Günberg ağabeyimizin
(ki yine diş tabibi olan Arman
Günberg'in babası) damadı
Telemak kardeşimizin Cunda
adasında çok güzel bir
meyhanesi olduğunu gördüm.
Ancak kendisini göremeyince
yine eski dost Hüseyin'in "Ada

Restoran"ında yemeyi tercih
ettik. Telefoncu Ömer ve sevgili
eşi Rula da biz gittiğimizde
Cunda da idiler. Onlarla beraber
olup, Badavut denen mevkideki
plajda serinledik.

Ayvalık'a kadar gitmişken ve
hazır vizelerimiz de varken
neden Midilli'ye geçmiyelim
dedik ve ani bir kararla adam
başı gidiş-dönüş 25 avro
karşılığında eşimle birlikte bir
cumartesi sabahı kendimizi
Midilli'ye atıverdik. Limanda bizi
gayet iyi Türkçe konuşan Yunan
vatandaşı Aris Lazaris karşıladı.

Aris İstanbul Üniversitesinde
Türk dili edebiyatı okumuş biri.
Eşi de Türk. Günlüğü 30 avroya
araba kiralıyarak bir gece
kalacağımız Lesvos adasında
yola koyulduk. Bİz her ne kadar
bu adaya Midilli diyorsak da
adanın ismi Lesvos, önemli
şehiri de Midilli'dir. İlk
durağımız, Mantamanos kenti
idi. Buranın özelliği, Yunanlılar
tarafından kutsal sayılan
Taksiarhis kilisesinde dilek
tutmak, adakta bulunmak ve
mum yakmaktı. Kilise, aziz
sayılan öldürülmüş keşiş ve

papazların kanıyla toprağın
karıştırılmış harcıyla
yapıldığından mucizevi kabul
ediliyor. İçeride çok değerli
tarihi parçalar bulunuyor.
Dışarıda ise bir jet uçağının
varlığı hayli şaşırtıcıydı.
Nedenini öğrenince Taksiarhis'in
mucizevi olduğuna inanmamak
elde değil. Buraya düşen
uçaktakiler ölmemişler!
Yunanlılar her yerde her şartta
turizmi çok güzel organize
ediyorlar. Kilisenin hemen
yanındaki kahvede lokma, bal ve
yoğurtu "çok meşhurdur" diye

Ayvalık - Midilli hattında gezi notları

Osmanlı'nın bahçesi
Ahmet Tanrıverdi

24 gezi

Cunda Adası’ndan Ayvalık



ne de güzel pazarlıyorlar. Ah
benim güzel adam, ne karabaş
reçelini, ne kocayemişini ne de
mimozanı pazarlıyamıyorsun.
Varsa yoksa illa kokoreç, döner,
pide ve lahmacun. Ada ile ne ilgisi
varsa?

Yola devam edince Skala(iskele)
Sikamini'de enfes denizi görmek
bizi şaşırttı. Kayıklar sanki camın
üzerinde duruyorlardı. Deniz o
kadar berrak, temiz ve seyretmesi
doyumsuz. Burada da ıstakozlu
makarnayı yememizi önerdiler.
Efendim çok meşhurmuş! Benim
denizimin lezzetli istavritini kim
satıyor sorarım? Günü
bitirmeden önemli bir başka şehir
olan Molivos'a vardık. Buranın adı
mollalardan geliyormuş. Osmanlı
döneminde burada çok
molla(öğretmen) barındığından
bu adı almış. Molivos'da balkon
meyhanelrin olması dikatimiz
çekti. kaylrın içne oyulmuş şehir
ve sokskların denize bakan
cephelerindeki küçücük evlerin
balkonlar meyhne olrk
çlıştırılıyor. Sahilde Hermes otel
herkesin kesesine uygun bir yer.
Biraz ileride eski zeytinyağı
fabrikasını otele dönüştürmüşler.
Odalar iki kişi 40 avro. Buranın
insanları, ki eski kuşağı
kastediyorum tabii yaşlılar
çalışkan. Yeni nesil, her Yunanlı
gibi tembel mi tembel. Adanın ve
insanlarınınüretkenliğinden
dolayı, aşağı yukarı 500 seneye
yakın Osmanlı egemenliğinde
kaldığı zamanlar "imparatorluğun
bahçesi" demişler. Halen de
çekinmeden bunu
söyleyebiliyorlar. Gece sahildeki
lokantalardan birinde yedikten

sonra tanıştığımız Ahmet
ismindeki bir İstanbullu ile
içkilerimizi yudumladık. Ahmet
bey, senelerdir yaz aylarında
teknesiyle dört ay burada yaşayan
biri.

Anik Yunan'ın en önemli kadın
şairi Sapho bu adada yaşamıştır.
Eresos'da açtığı okulda yalnız
kadınların aydınlanmasına önem
verdiği için kendisini lezbiyenlikle
suçlayanların İngilizler olduğunu
öğrendik. Hayatında ilk ve tek
aşkı Faonas'a hiç bir zaman aşkını
ilan edemeyip Lefkada adasında
intihar ettiğini de öğrendik. Midilli
limanında aydınlanma uğruna
lekelenmiş Sapho'nun heykeli
herkesi selamlar.

Lesvos adasındaki eşsiz bir

doğal miras, Sigri köyündeki
"taşlaşmış orman"ın mazisi 20
milyon yıl önceye dayanıyor.
Herkesin bildiği İtalya'nın Pompei
fosil kalıntılarından çok daha eski
buradaki miras. Burada tanıdığım
jeolog Erdal Gümüş, doktora
çalışması için müzede gönüllü
görevli.

Kalloni koyunda çıkan sardalya
balığının şöhreti sınırları aşmış.
Denizden çıkarılan balığın birkaç
saat tuzlandıktan sonra yenmesi
rüya ötesi bir şey. Ne Ayvalık'ın
papalinası, ne Çanakkale'nin
sardalyası. Hiç biri Kalloni'ninkiyle
baş edemez. Ben sardalyayı
Atina'da Omonya'daki Andreas
isimli Midillili bir meyhanede de
yemiştim.

Çok lafı edilen ve bizim rakıyı
andırdığı söylenen "Barbayani"
uzosunun yapıldığı yer de bu
adada Plomari kentinde. Adamlar
uzonun nasıl yapıldığını müze
haline getirdikleri fabrikayı da
turizm hizmetine açmışlar..
Lesvos'da dokuz rakı fabrikası
var. Bir rivayete göre de deniz
suyunu damıtarak uzo yapımında
kullanıyorlar. Buradan alınacak ve
Türkiye'ye getirilecek fazla bir şey
yok.Yunanistan'da var olan 150
milyon zeytin ağacının 11 milyon
adedi bu adada. Zeytincilik
önemli bir iş kolu. Yirmiye yakın
"kadın zirai turizm kooperatifi"
var. Çok meth ettikleri ladatri
diye bir peynirleri var ki bizim
peynirlerin yanında çırak kalır.
Ancak tost yaparken
kullanılabiliyor. Benim peyaz
peynirimin eline su dökemez.
Lokantaları ki "uzeri" veya"
kutuki" deniyor, ucuz sayılır. İki
kişi içki, ahtapot, karides, fava,
fasülya, salata, radika, et, helva için
ödenen bedel; 30 avro kadar.

Yakınımızdaki Yunanistan ana
karası ve adalarına yaptığım
gezilerde, turizmi ne kadar kolay
hale getirdiklerini, yerel değerleri
ne güzel pazarladıklarını görünce,
neden biz aynı şeyleri
başaramıyoruz diye sormadan
edemiyorum. İstikrarlı fiyat
politikasını uygulamak, turiste
vereceğimiz güvenin başında
gelmeli. Ama ne yazık ki turisti
yolunacak kaz olarak görme
kirliliğinden kurtulamıyan çirkin
kafalar turizm yapıyor.

Dilerim tez zamanda ıslah
oluruz, amin.

25gezi

Midilli
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Yurt dışı seyahatinden
adaya döndüğümde Adalı

dergisi elime geçti. Her zaman
olduğu gibi Ahmet
Tanrıverdi’nin yazılarını
aradım. İlgimi “yeni logo
üzerine” adlı makale çekti. BU
makaleyi okurken bir kelimesi
dikkatimi çekti: SESSİZLİK

Adayı doğu ve batı yakası
olarak bölersek, doğu kısmı
sessiz, batı ise sesli, gürültülü.
Motorların makine gürültüsü,
inşaatların iş makinelerinin
gürültüsü (Lido, Seferoğlu,
Anadolu Kulübü), yüksek
tonaliteli müzik sesleri gibi.
Bunlara bir de bizim
mahallenin alameti farikası
tenis kortları. Dünyanın hiç bir
yerinde mahalle içi meskûn
yerlerde futbol stadı ve tenis
kortu yoktur. Varsa bile 15
günde bir veya ayda bir futbol
maçı olursa o da uyku saati
dışında ve bir turnuva vesilesi
ile yılda bir kere bir hafta süre
içinde faaliyet gösterirler.
Bizim mahallenin kortunda 4
kişi raketlerle ufak topu bir
ona bir buna atarlar. Her
vuruşun süresi bir iki saniye
olursa, dakikada saatte kaç
vuruş kulaklarınızın zarlarını
zorlayacak, tıpkı Ramazan
davulcusunun davuluna
tokmakla vururken çıkan ses
gibi.

Mayıs ortalarından sezon
sonuna kadar devam eden
seans sabah saat 06.00-06.30
gibi başlar, gece saat 23.00’de
biter.

Değinmek istediğim esas
konu, Heybeliada Gönüllüleri

Derneği Başkanı sayın Ömer
Faruk Berksan’ın “Toplu Deniz
Ulaşımı Sorunları” adlı
makalesi. Sayın Berksan
Adalar-Bostancı-Kabataş
seferlerini yapan vapur ve
motorlar hakkında yorum

yaparken, tek taraflı bir tutum
sergilediğini zannediyorum.
Vapurlar iyi, motorlar kötü.
Sayın Berksan vapurlarda
yolcuların çektiği çileyi
unutmuş gözüküyor veya
hatırlamıyor.

Ömrümün 75 yılı vapurlarda
geçti. Şehir Hatları idaresinde
vapurun tuvaletine girmek için
birinin dalgıç nefesine sahip
olması gerekiyordu. Buna
ilaveten garsonların gezinirken
bağırmaları, seyyar satıcıların
rahatsız eden konuşmaları, bir
de ayakkabılarını çıkarıp
kanapeye uzanan kişiler. Şükür
ki Anakent İdaresine vapurlar
geçince durumları daha iyiye
döndü. Bunlar şimdiki vapurlar
için lehte olan niteliklerdir.

Bunun bir de aksi yönü var.
Yanaşmalarda yaşanan
tehlikeler, Vapur kaptanları
gemileri iskelelere
yanaştırırken gösterdiği
beceriksizlikler. Tarih 13 Nisan
2011. Deniz sakin, yurt
dışından uçakla gelecek kızım
ve torunumu karşılamak için
saat 8.20’de Beşiktaş 2 vapuru
ile Kabataş’a gidecektim.
Kabataş’a yanaşmak üzereydik
ki ben yerimden kalktım ve iniş
merdivenlerine doğru
yöneldim. 2 adım atmıştım ki,
gemi güm diye iskeleye
bindirdi. Kendimi karşı

Tezatlar dünyası...
Vasil Burgazlı
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kanapenin dibinde buldum. 20
cm daha geride düşmüş
olsaydım boynum kırılacaktı.
İkinci olay da geçen gün
başkalarının başına gelecekti.
5-6 kişi çıkışa yürürken
kendilerini kanapelerde buldu.
Rahmetli uzak yol kaptanı H.E.
bana seyahat hatıralarını
anlatırken Büyükada’daki
yazlık evine gidip gelirken
geminin kaptan köşkünde
kaptanlarla yaptığı
konuşmalardan da bahsederdi.
İzlenimlerini anlatırken bazı
gemi kaptanlarının kıyı kaptanı
ehliyetine haiz olmadıklarını,
mecburiyet karşısında asıl
gemi kaptanları yanında görev
yapan yardımcı kaptan
adaylarına gemilerin teslim
edildiğini söylerdi.

Sisli ve lodoslu havalarda
gemiler emniyet yönünden
seferlere çıkmazlar. Tek çare
motorlar. Böyle havalarda
olumsuz şartlara rağmen
motorlar kurtarıcı hizmet
sunarlar.

Mevsim kış. 14.00 vapuru ile
Kabataş’tan adaya gidecektik
eşimle. Kabataş iskelesinden
bir anons. “Yoğun sis nedeni
ile sefer iptal edilmiştir.”
Arkasından ikinci bir anons.
Büyükada’ya gidecekler için
Bostancı’dan bir motor hazır
bekliyor. Hemen bir taksi ile
Bostancı’ya gittik. Motor hazır,
biz de her şeyi göze alarak yola
koyulduk. Sis doalyısıyla göz
gözü görmüyor. Takriben 40
dakika sonra 10 m ilerimizde
Büyükada iskelesi göründü. Bir
alkış. Motor iskelesine

yöneldik ve karaya
çıktığımızda 40-50 yolcuyu
iskelede beklerken gördük.

Gene Kabataş’tan eşim
tarifeli seferle adaya
gidecekken bu defa şiddetli
lodos nedeniyle sefer iptal
edilmişti. Önce Bostancı’ya
oradan aldığı haberle de
Kartal’a gitti. Harekete hazır
motora cesaretle bindi. Yarım
saat sonra Büyükada Belediye
binasının arkasındaki yük
iskelesine yanaştı.

Motor kaptanlarına gelince.
Motorlar trafiğe çıkmadan
önce her şey incelenir. Liman
İdaresi kaptanların kışı
kaptanlığı ehliyetini radar,
pusulaları denetler. Her şey
normal olduğunda motor
sefere çıkar. Gemilerde böyle
bir usul oldup olmadığını
bilmiyorum. Ancak
limanımızda “Deniz Polisi”
diye bir kuruluş mevcut.
Bunlar ada ada dolaşır, tekne
ve motorları denetler.

Demek istiyorum ki, gemi ve
motorların olumlu olumsuz
tarafları vardır. Eleştiri
yaparken olayların ve
durumların her yönünü, taraf
tutmadan iyice yorumlamak
lazım.

Sağlıcakla,

Heybeliadalı Prof.
Neoklis Sarris Atina’da
öldü

Heybeliadalı öğretim üyesi Prof. Neoklis Sarris 19 Kasım’da
Atina’da öldü.

Prof. Sarris, önce Heybeliada İlkokulu’nu bitirmiş, ardından da
Fener Rum Lisesi’nden mezun olmuştu. İstanbul Üniversitesi’ni
bitirdikten sonra akademik yaşamina İstanbul’da başlayan Sarris, bir
dönem CHP’de görev aldı. Uzun yıllar Fener Rum Patrikhanesi’nin
danışmanlığını da yaptı.

Atina’ya göç ettikten sonra akademik ve politik çalışmalarını
sürdürdü. Enosi Pertru Partisinde görev aldı. 2009 yılında Stelios
Papathemelis’in “Dimokratiki Anagennisi” partisinden milletvekili
adayı olmuş ama seçilememişti.

Prof. Sarris, Pantios Üniversitesi’nde öğretim üyesi olarak
çalışmaktaydı. Bir televizyon kanalında Yunan Türk tarihi ve ilişkileri
hakkında programa konuşmacı olarak katılıyordu.

Prof. Sarris, Adalar Müzesi’nin ve Adalar Belediye Başkanı Dr.
Mustafa Farsakoğlu’nun davetlisi olarak Büyükada’ya gelmiş ve 10
Eylül 2010 tarihinde Adalar müzesi açılış törenine katılarak bir de
konuşma yapmıştı.

Prof. Sarris uzun süredir kanser hastalığıyla mücadele ediyordu.
Sarris’in cenazesi 22 kasim 2011 Sali günü Atina’da toprağa verildi.

Stathis Arvanitis - Atina

Neoklis Sarris, 10 Eylül 2010 tarihinde Büyükada’ya gelmiş ve
Adalar Müzesi’nin açılışında konuşma yapmıştı.



Ermeni yazar Hagop
Baronyan’ın 1869’da

yazdığı, Şark Dişçisi
(Arevelyan Adamnapujı) adlı
oyun, geçen yıl Boğos
Çalgıcıoğlu tarafından
Türkçeye çevrilerek kitap
olarak yayımlandı. Bu yıl
İstanbul Şehir Tiyatrosu;
Ermeniler için eski, Türk
Tiyatrosu için yeni olan bu
oyunu sahnelemeye karar
verdi.

Eski oyunları, farklı ve yeni
tarzlarda sahnelemekte usta
olan yetenekli yönetmen Engin
Alkan, bu oyunu da son derece
çarpıcı bir tarzda sahneledi.
Özgün bir müzikle, şarkılarla
ve danslarla zenginleştirilmiş
olarak, 19. yüzyılda “Arevelyan
Taderakhump – Compagnie
d’Orient” (Şark Tiyatrosu)
adlı, tümü Ermeni
oyunculardan oluşan gezici bir
kumpanya tarafından oynanmış
gibi sundu. Öncesinde oyunun
dramaturgu Sinem Özlek uzun
araştırmalar yaparak Ermeni
oyuncularla konuştu. Sonra
bana ulaştı. Ben de naçizane,
şive konusunda onlara yardım
ettim.

Oyun çıkana kadar kardeşim
Boğos Çalgıcıoğlu’yla merak

ve endişe içindeydik. Oyunun
oldukça modası geçmiş olması
ve son yıllarda bu tür azınlık
şivesi taklitlerinin, bilgisizce ve
üstün körü yapılıyor olması
bizi ciddi anlamda
endişelendiriyordu.
Biliyorsunuz, eski Yeşilçam
filmlerinde ekstra komedi
unsuru olarak her biri sıkça
kullanılırdı. Son dönemlerde
ise Ermeni, Rum, Yahudi, hatta
Laz şivesi taklitleri birbirine
karışmaya başladı.

19 Ekim’de seyircisiyle
buluşan bu oyunu izledim ve
çok şaşırdım. Tüm ekibin
Ermeni şivesine uyumu
inanılmazdı. Özellikle, Tovmas
ve Margos rollerindeki Ümit
Daşdöğen; oyunculuğuyla çok
etkileyici olduğu gibi, şive
açısından da adeta o dönemde
yaşayan bir Ermeni olmuştu.
Ayrıca genelde tüm oyuncular
şarkılar sırasında şivelerini
kaçırdıkları halde Ümit’in
“Şarap” adlı solo şarkısı göz
yaşartacak kadar mükemmeldi.
Hele Tovmas olarak hem yaşlı
hem sarhoş oynadığı
düşünülürse…

Geleneksel Türk Tiyatrosu
formlarından biri olan ve
kumpanyanın yöneticisi

konumundaki ‘Kolbaşı’
rolündeki oyuncunun esprili ve
dinamik sunumunun ardından,
hareketli danslarla, şarkılarla,
jonglör gösterileriyle, adeta bir
patlama gibi başlayan oyun, ilk
andan izleyiciyi içine alıyor.
Dansların koreografisini de
gerçekleştiren, Selçuk Borak;
Kolbaşı rolünde, son derece
etkileyici ve olağanüstü bir
performans sergiliyor.

Taparnigos rolündeki; Çağlar
Çorumlu, Marta rolündeki;
Sevil Akı ve Sofi rolündeki;
Sevinç Erbulak’ın baştan sona
hiç aksamayan performansları
müthiş. Hele Sevinç’in ikinci
perdenin başındaki şarkılı
oyunu nefes kesici.

Oyunun tüm detayları;
‘Kumpanya’ denen ve Tuğrul
Arsever’in harika söylediği
“Figüran” adlı şarkıyla
vurgulanan ekip tarafından,
resmen iğne oyası gibi
işleniyor. Çiğdem Gürel; o
bezgin, yılgın, kaşarlanmış
uvertür şarkıcı tavrıyla
söylediği kantoyla çok başarılı.

Markar rolündeki Hüseyin
Tuncel’in kusursuz bir
Ermeniceyle söylediği “Zalim
Felek” adlı şarkı çok
alkışlandı. Oyunun, Selim

Atakan tarafından yapılan tüm
müzikleri çok güzeldi. Esprili
ve çarpıcı makyajlar, ilginç
peruklar, Tomris Kuzu’nun
kostüm tasarımı ve seçilen
renkler harikaydı.

Ben oyunu, bir kere boş
salonda, kostümlü ama ışığı
tamamlanmamış olarak, bir de
seyirciye sunulduğu şekilde ve
kalabalıkla izledim. İkisinin
arasında tempo açısından ciddi
fark vardı. Dolayısıyla, oyunu
ilk günlerinde izlemiş olan
meraklılarına, şöyle on kere
falan oynandıktan sonra bir
daha izlemelerini öneririm.
Zaman içinde oyuncular
rahatladıkça temposu artar.

Oyun her şeyiyle mükemmel
olduğu halde oldukça uzun.
Öyle tahmin ediyorum ki biraz
kırpmaya çekinilmiştir. Oysa
bence şarkıların da
kısaltılabileceği gibi oyun,
sağdan soldan azıcık
törpülense de olur. Ne de olsa
120 yıl önce yazılmış. Hem de
beş perde olarak. O yıllarda
tiyatrolara erkenden gidip,
türlü eğlencelerle bütün gün
oyalanırmış insanlar… şimdi
nerde o sabırlar?

Bu oyun bir ilk olması
açısından çok önemli ve

Harbiye Muhsin Ertuğrul
Sahnesi’nde Şark Dişçisi
Bercuhi Berberyan - bercuk@berberyan.com
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mutlaka izlenmeli. Yüz yıldır
ilk kez ülkemizde bir Ermeni
yazarının oyunu, amatör
tiyatrolar dışında genel
izleyiciye sunuluyor. Gerçi
“Türk tiyatrosunu Ermeniler
kurdu” bilgisinin en mükemmel
örneği değil ama olsun. Ayrıca
bu en iyi oyunu olmasa da
Hagop Baronyan önemli bir
yazar. Müthiş bir gözlemci ve
çok ilginç toplumsal eleştiriler

yapmış. Ve seçtiği bazı
konuların, 120 yıl sonra bile ne
kadar güncel oldukları hayret
verici.

Yaşadığı dönemde,
toplumsal gerçekleri, insan
zaaflarını, çarpık ilişkileri
anlatan oyunlarında, gerçekleri
bu derece açık gözler önüne
serdiği için pek sevilmemiş,
genç yaşta oldukça yoksul bir
halde, tüberkülozdan

ölmüştür.
Yaşarken ülkemizde hiçbir

oyunu sahnelenmemiştir.
Ölümünden sonra ise ancak
amatör Ermeni tiyatroları
tarafından oynanmıştır. İlk kez
birkaç yıl önce Ermeni
olmayan bir ekip olan Trabzon
Sanat Tiyatrosu tarafından
“Bağdasar Ağpar” adlı oyunu
“Bağdasar Kardeş” adıyla
sahnelenmişse de o da amatör

bir tiyatro topluluğudur.
Öyle ki bu tam anlamıyla ilk

kez gerçekleşen bir şey. Ben,
konuyu demode, oyunu da
biraz uzun bulduğum halde,
sahnelenişine ve oyunculuğa
bayıldım. Ayrıca kostümleri,
makyajları, müzikleri ve
dansları da mükemmel
buldum. Ve de ne yapıp edin
bu keyifli oyunu kaçırmayın
diyorum.
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Sevgili Adalı okurları… Yeni
biriyle her tanıştığımda bazı
ilginç sorularla karşılaşırım.
Bilhassa bir asıra yaklaşan
yaşımı öğrendiklerinde,
genellikle sordukları şu olur:
“Siz Atatürk’ü gördünüz mü?”
Cevabım: “Evet” olur. Evet,
hem de çok yakından, yani üç
dört metre mesafeden.

UNUTULMAZ ANILAR
Babam, Galata’daki Gemicilik

Şirketi’nde 50 yıl süreyle İthalat
ve İhracat Şefliği yapmış.
Şirketten çift maaş alırmış.
Dolayısıyla çocukluğum refah
içinde geçti. Şirket, Pendik
tepelerinde birçok yazlık
lojmana sahipti ve yazları
bunları Şeflerine tahsis ederdi.
Biz maaile beş yazımızı o
lojmanlardan birinde geçirdik.

Yıl 1926. Ben beş
yaşındayım. Yazın yine
Pendik’te yazlıktayız. Ağustos
ayının bir gününde, (maalesef
tam gününü hatırlamam
mümkün olmuyor) öğleden
sonra saat 4 sularında, bir
arkadaşımla birlikte tren
garında sek sek oynamaktayız.
Anadolu cihetine gidecek olan
yolcular da treni
beklemekteler.

Az sonra trenin yaklaşmakta
olduğunu gördük ve oyunu
bıraktık. Tren ağır ağır gara
girdi. Tüm vagonları birer birer
önümüzden geçtiler. Sonuncu
vagonu bembeyazdı. Beyaz bir
vagonu ilk defa görüyordum.
Ve şansa bakın ki o son vagon,
kapısı tam bizim karşımıza
gelecek şekilde durdu.

O kapıyla aramızda birkaç
metre vardı ve önümüzde
kimse yoktu. Kapısı açıldı ve
bütün ihtişamıyla O belirdi. Gri
bir kostüm giymiş, beyaz
gömleğinin üstüne lacivert bir
kravat takmıştı. Elindeki hasır
panama şapkasıyla ahaliyi
selamlamaktaydı. Herkes bir
ağızdan “Mustafa Kemal Paşa,
sen çok yaşa” diye bağırmaya
başladı. Buğday rengi saçları ve
masmavi gözleriyle bunca yıl
sonra hâlâ gözümün önünde.

Önceki yazılarımdan birinde,
size yaşadığım ‘ilk’lerden
bahsetmiş ve ‘İlkcilik” diye bir
de kelime uydurmuştum. İşte
bu da onlardan biridir. Ama ne
yazık ki bu unutulmaz ‘ilk’in
ardından, yine unutulmaz ama
hazin bir ‘ikinci’ geldi.

Pangaltı Lisesi’nin son
sınıfındayım. Yıl 1938. ve 10
Kasım Perşembe. Okul

Müdürümüz Atatürk’ün
vefatını bildirerek okulu iki gün
tatil etti. Cuma günü, lise
talebeleri kafile halinde,
okuldan Dolmabahçe
Sarayı’nın bahçesine kadar
yürüdük ve orada Atatürk’ün
naaşı önünden geçmek için
sıraya girdik. İstanbul’un bütün
liseleri oradaydı. Bu hazin
bekleyişten sonra
karşılaştığımız manzara bizi
çok sarstı. 12 yıl önce
yaşadığım o unutulmaz an
böyle sona ermişti. O
muhteşem duruştan sonra,
O’nu öyle sırtüstü yatar
vaziyette ve o mavi gözleri
sonsuza kadar kapanmış
görmek öyle üzücüydü ki…

Bana bütün bunları hatırlatan
mühim bir belge, anılarla dolu
evrak dosyamda durur. Resmi
Gazete’da yayınlanan 12 Eylül
1928 tarihli eski yazıyla
yazılmış bir belge. Belgenin
altındaki on imzanın ilki
‘Reisicumhur G. M. Kemal’in
imzasıdır. Evet, ben Atatürk’ü
görmekle kalmadım aynı
zamanda imzasına da sahibim.
Şu sizin ıslak imza
dediğinizden… İşte bu da bir
‘ilk’.

Babam, eski yazıya aşina

olduğu halde, amcamla ilgili
olan bu belgeyi Cemal Bey
isimli bir arkadaşına tercüme
ettirmişti. Galiba burada size
biraz amcamdan da bahsetmem
gerekiyor. Babamdan 7 yaş
küçük olan Diran amcam,
tahsilini Paris Hukuk
Üniversitesi’nde, doktorasını
da Siyasi Hukuk Fakültesi’nde
yapmış. Ebeveynime yolladığı
ve sonradan dedemin bana
hediye etmiş olduğu kitap
şeklindeki bu Politik Doktora
Tezi’ni (Fransızca ismi) o kadar
iyi Fransızca bilmediğimden
okuyamadığım halde hatıra
olarak hâlâ saklamaktayım.

Tez; “Osmanlı Hukukunda,
Arazi Üzerindeki Gayrımenkul
Malların Nazariye (kuram) ve
Tarihçesi” başlığını
taşımaktadır. Amcam bilahare,
Babı Ali, Dış İşleri
memurluğu’na alınmış ve
Osmanlı Devleti’nin Berlin
Sefarethanesi Başkâtipliği’ne
atanmış. Albümümde
üniformalı bir fotoğrafı var ve
ben kendisini oradan tanıdım.

Osmanlı Devleti sona erince,
Osmanlı memuriniyle birlikte
tâbiyetten tard edilince, o da
Fransız tâbiyetine geçerek
Paris’e yerleşmiş ve zengin bir

BİZ GERİDE KALANLAR

Atatürk’ü gördün mü?
Vahe Lusarar
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Fransız’la evlenmiş. Maalesef
eşi, kısa süre sonra
zatürreeden vefat edince o da
avukatlığı bırakarak eşinden
kalan yiyecek fabrikasının
başına geçmiş ve hayatının
sonuna kadar orada yaşamış.
Gelelim Resmi Gazete’de
yayınlanan belgeye:

Bir azilname olan 987
numaralı belge, 12 Eylül 1928
Çarşamba günü yazılmış.
Kararname numarası: 7032

İmzalar ise: “Reisicumhur;
G.M. Kemal, Başvekil; İsmet,

Adliye Vekili; D. Mahmud, M.
M. Vekili; A. Mustafa, Dahiliye
Vekili; K. Şükrü, Maarif Vekili;
B. Mustafa, Maliye Vekili; İ.
Şükrü, Hariciye Vekili; İ. Şükrü,
S. Ve İçtimaiye Vekili; Doktor
Refik, İ. Vekili; R. Mustafa,
Nafıa Vekili; A. Behiç” şeklinde.

Zannımca bu belge, eski
harflerle yazılan son resmi
belgelerden biri olsa gerek.
Tabii böyle düşünmemin bir
nedeni var.

1928’de yani, ben 7
yaşındayken, evimize yakın

olduğu için babam beni, şimdi
Pangaltı Lisesi olarak bilinen,
Viyanalı rahiplerin kurmuş
olduğu Mıkhitaryan okuluna
yazdırdı. İlk yıllarda okul
müdürümüz; Başrahip Peder
Hmayak Hamparyan’dı. Birkaç
yıl sonra yeni çıkan bir yasayla
rahipten müdür olmaz
gerekçesiyle, Galatasaray Lisesi
hocalarından Karekin
Kürkçüyan müdürlüğe atandı.
Bu atamayla birlikte meşhur
şairlerimizden Mithat Sadullah
Ekmen de Müdür muavini oldu.

Mithat Bey aynı zamanda
Türkçe hocamız da oldu.

Okula başladığım ilk yıl, eski
yazı daha yeni kaldırılmıştı.
Mithat Bey, yeni harflere henüz
alışamadığından “g, j, y” gibi
harflerin kuyruklarını sağa
doğru çekemez, boyuna sola
sallardı. Onun tahtaya o tarzda
yazdığı “Güneşli bir günde
deniz kıyısında gezmek ne
güzel” cümlesi hâlâ gözümün
önündedir.

Biliyorum, uzattım. Ama
anılar üşüşmeye başlayınca
başa çıkmak kolay olmuyor.
Mesela orta okuldaki Türkçe
hocamız Tevfik Bey’in bana
tahrirden hep on verdiğini de
hatırladım şimdi. Telaffuzum da
sınıfın en iyisiydi ama bir tek
“fevkalade” kelimesini
“fevkyalade” şeklinde söyler ve
bu yüzden Tevfik hocadan
sıkça cümle tokadı yerdim.
Gerçek tokat sanmadınız değil
mi? “Dilini eşekarısı soksun!”
cümlesi tokadı yani…

Her neyse, anıları kesiyorum
ve bağlıyorum. Demek ki
Resmi Gazete’deki o belge iki
ay sonra neşredilseymiş,
Atatürk imzasını yeri harflerle
atmak mecburiyetinde
olacakmış. Evet, sevgili
dostlar… Ben hem Atatürk’ü
iki kere gördüm hem de onun
değerli imzasına sahibim. Hadi
bu günlük de bu kadar.
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1-2 Ekim 2011 tarihlerinde
Atina'da, İstanbullular
Derneklerinin 2. Festivali
yapıldı.

Bizantino Kendro Spor Klübü
tesislerinde Yaklaşık 2000
kişinin katılımıyla gerçekleşen
festivalde resim ve fotoğraf
sergileri, kitap standları, İstanbul
temalı filmlerin gösterimleri ve
İstanbul konuşmaları yer aldı.

Festivalin temalarından biri de
İstanbul Yemekleri üzerineydi.
Bu kapsamda düzenlenen
sohbet toplantılarının
birincisine Yunanistan
Televizyonlarnıda yemek
programlarıyla tanınan Ilias
Mamalakis katıldı. Eminönü
tarihi Mısır Çarşısı'nda ve
Atina'da aynı adla hizmet veren
Pandelis lokantalarının sahibesi
Sofia Çobanoğlu, Paleo
Faliro’daki Riviera Pastanesi'nin
sahibinin oğlu Yianni
Karapiperis ve eski Büyükadalı
diş hekiminin torunu Marina
Mungridis İstanbul yemeklerinin
sağlıklılığı ve lezzeti üzerine
ayrı ayrı konuşmalar yaptılar.

Festival geceleri eski Yunan
Sanat Müziği'nden konserler ve
derneklerin dans gruplarının
gösterileriyle ısındı.
Katılımcılar şarkılara eşlik
ettiler, dansa kendi yerlerinden
katıldılar. 3 yıl önce Adalar'da
hepimize duygu dola anlar

yaşatan Büyükadalılar Derneği
dans, festivalde de ön plandaydı
ve çoşkuyla alkışlandı.

Stathis Arvanitis- Atina

Atina’da İstanbullular
Derneklerinin 2. Festivali

32 yaşam
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Yıllardır Heybeliada’da
yaşayan sevilen ses

sanatçısı Vassiliki Papageorgiou
büyüleyici sesi, ve bestekar
kompozitör Nikiforos
Metaxas’ın sanat
yönetmenliğini yaptığı
“Vassiliki Papageorgiou ile
Adalar Konseri” Heybeli
Gönüllüleri Derneğinin ev
sahipliğinde Heybeliada Su
Sporları Kulübünde
gerçekleşti.Adalar belediye
başkanı Sayın Dr. Mustafa

Farsakoğlu, bayan Farsakoğlu,
Belediye başkan yardımcıları
ve HSSK Yönetim kurulu
eşleriyle birlikte katıldılar.
Kulübümüz Üyelerinin ve
Heybeliadalıların da yoğun ilgi
gösterdiği konsere başlama
saatinden kısa süre önce
gelenler oturacak yer bulmakta
zorluk çektiler.

09 Eylül 2011 Cuma günü
saat 21.30 da özel olarak
süslenmiş, günün nostaljisine
uygun aydınlatılmış süs havuzu

çevresinde gerçekleşen
konserde Rumca ve Türkçe
parçalar seslendirildi.

Unutulmaz bir Heybeliada
akşamında duygu yüklü,
büyüleyici bir atmosferde
hepimiz kalplerimizi bu
şarkılarla geçmişe ve barış dolu
mutlu bir geleceğe açtık.

Bu arada çok anlamlı bir
kutlama yaşandı.

Bayan Vassiliki Papageorgiou
ile Bay Nikiforos Metaxas’ın
evlilik yıldönümlerini kutlamak
için Sayın Faruk Berkasan’ın
hazırlattığı pasta gecenin
sürprizi oldu.Tüm seyircilerin
huzurunda konserin ortalarına
doğru Sayın Faruk bey sahneye
çıkıp bu mutlu olayı anons etti.
Çiftleri kutlaması ve
hazırlanan pastanın Bayan
Vassiliki tarafından
kesilmesinden sonra konser
gecenin ilerleyen saatlerine
doğru devam etti

Konserin sonunda
Heybeliada dışından gelen
izleyiciler H.S.S.K. ‘nın motorlu
gezi teknesi ile Burgaz adası ve
Bostancı’ya bırakıldı.

Vassiliki konseri ile barış dolu
geleceğe mesaj
Bülent Baviker - Heybeliada

Vassiliki Papageorgiou ile Adalar Konseri
Sanatçıları

Solist Vassiliki Papageorgiou
Keman, Kemençe Hasan Esen
Bağlama, Lavta Engin Arslan
Kaval Cihan Yurtçu
Buzuki Nikos Kralis
Gitar Kleon Antoniou
Kontrbas Antonis Maratos
Sanat Yönetmeni Nikiforos Metaxas
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Sonbahar hüzün mevsimi
midir yoksa hüzün insanın
içinde midir? Tüm bildiğim şey
Sonbaharı adalarda yaşamak
İstanbulluların en büyük
şansıdır çünkü bu mevsimde
Ada farklı bir kimlik kazanıyor,
şehrin en mutena en sakin en
yaşanır en kaliteli nadir
yerlerinden biri oluyor.

Geçen haftanın yağmurlu
geçmesi insanları bezdirdi.
Bense inanılmaz bir güzellik
yaşadım. Gökyüzünden yağan
nimet, adalarda ve benim
gözümde çamura dönüşmedi.
Gökten ipekten iplikler indi
adamın toprağına, yeşiline,
denizine. Minik pırlantalar
bahçemdeki çiçeklerin,
saksılarımın ve begonvilimin
üstünde bulutlardan süzülen
güneş ışınlarıyla pırıl pırıl
parlıyorlardı.

Doğadaki canlılar sanki
birbirleriyle daha iyi
kaynaşıyorlar bu mevsimde.
Aynı kaptan su içen karga ve
kocaman bir sokak köpeğini
görünce, işte dedim, insanlara
hayatı ve şartlarını
paylaşabilmeleri için
gösterebileceğimiz güzel bir
örnek. Kuşlar yaşam kavgası
vermeye başladılar bile,
birbirlerinin ağzından

midyeleri kapmaya çalışıyorlar,
balıkçı teknelerine
yetişebilmek için kanat
çırpıyorlar. Diğer yandan
sokakların süsü, o rengârenk,
boy boy, benim sivri kulak

dediğim afacan kediler içimi
burkuyorlar. Hele yavru
kediler, avuç içi kadar olan
kediciklerin kışın
yaşayabileceklerini
sanmıyorum çünkü adalarda

hayvanlarımız yüz üstü
kalıyorlar ve barınakları da
yok. Yazın çöplükten beslenen
ve tepelerde üreyen köpekler
kış ortasında açlıktan ya
birbirlerini parçalayacaklar

Hüzün
Sosi Cındoyan
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veya bu korumasız dostlarımızı
telef edecekler. Ayrıca, ada
tenhalaşınca sokakların efendisi
olan köpekler ihtiyaçlarını gelişi
güzel giderdikleri için yollar
pislikten geçilmiyor.

Kınalı adada bir kampanya

başlatıldı. Duyarlı ve vicdanlı
insanların Ada Muhtarımıza
kuru mama bırakmaları rica
edildi. Kampanyanın pek fazla
rağbet gördüğünü sanmıyorum.
Niçin dostlar? Neden
duygularımıza kilit vurduk?

Bu yıl havalar erken serinledi
ama Sonbahar henüz bitmedi,
daha pastırma yazı var. Deniz
pırıl pırıl, küme küme dolaşan
gümüş balıklarını
seyredebilirsiniz. Hava
kararmadan günlük yürüyüşümü

yaparken, bu mevsimde
adalıların daha bir iç içe
yaşadıklarını gözlemledim.
Sonbahar kıyafetleri de adalı
mankenlerin üstünde ne güzel
yakışıyor. Ada halkı iskele
meydanında vapurları karşılayıp

kimlerin daha adada kaldığını
merakla izler. Böylece biz de
adada nostalji yaşarız çünkü
herkesin birbirini selamladığı
samimi bir ortam oluşur. Doğa
dostu ve ada aşkıyla yaşayan
nezih insanlar zaten

birbirˆûlerini tanır. Bu öyle
derin bir aşk ki yaşlanmakla
bitmez, yurt dışına yerleşmekle
de geçmez.

Bugün hava lodos, bazıları için
önemli bir hadise ama beni
etkilemez. Gerçi kocaman

dalgalar vapurumuzun rotasını
biraz değiştirdi, Kabataşa dans
ede ede gidiverdik ama hayret
normal zamanda vapurun
iskeleye yanaşması için bir hayli
beklemek zorunda kalmamıza
karşın, bu sabah, bu lodosta
vapurumuz yağ gibi yanaştı
iskeleye.

Şehrin yolları insan seli, Metro
dolup dolup taşıyor, arabaların
dili olsa da size trafiği anlatsa,
insan kanat taksa da bari uçsa. İş
saatinde yollar, café’ler, araçlar
gençlerle dolup taşıyor. Bu
insanlar çalışmıyorlar mı?
Küçümsenmeyecek kadar bir
insan gücü asfaltları çürütüyor.
Ve gürültü, gürültü, gürültü. Bir
de manav dükkânları var ki artık
ana caddeye taşınmışlar. Bu
sektörü doyuracak kadar mı
çok sebze, meyve tüketmeye
başladık biz? Güzel İstanbul’um
yükünü biraz hafifletmek için
acaba ne yapsak?

Adaya dönüşümde kendimi
mutlu hissettim. Ada kültürünü
katletmeyen turistlerle keyifli
bir vapur yolculuğu, sıcak bir
çay, akşam güneşi,
selamlaşmalar ve buram buram
Sonbahar kokan evimin yolunda
huzur bulmam beni bir nebze
rahatlattı. Dilerim gelecek yıl
tüm okurlarımızla
İstanbulumuzun bu dünya
cennetinde tekrar buluşmak
nasip olsun, yeter ki iç
huzurumuzu Tanrı bizden
esirgemesin.




